
 

 
 
 

 

A Diósdi Református Gyülekezetben június 13-án elhangzott alkalom leírt változata:  
 
Lekció: Lukács 19,28-40. 

Miután ezeket elmondta, továbbhaladt Jeruzsálem felé. Amikor közeledett Bétfagéhoz és Betániához, az 

Olajfák hegyénél elküldött tanítványai közül kettőt, és ezt mondta nekik:Menjetek a szemben fekvő faluba, 

és amikor beértek, találtok egy megkötött szamárcsikót, amelyen még nem ült ember: oldjátok el, és 

vezessétek ide! Ha pedig valaki megkérdezi tőletek: Miért oldjátok el? – mondjátok ezt: Az Úrnak van 

szüksége rá. Amikor a küldöttek elmentek, mindent úgy találtak, ahogyan megmondta nekik. Miközben 

eloldották a szamárcsikót, gazdái ezt kérdezték tőlük: Miért oldjátok el a szamárcsikót? Ők így feleltek: Mert 

az Úrnak van szüksége rá. Azután elvezették Jézushoz a szamárcsikót, ráterítették felsőruhájukat, és 

felültették rá Jézust.Amint ment tovább, az emberek az útra terítették felsőruhájukat. Mikor pedig már 

közeledett az Olajfák hegyének lejtőjéhez, a tanítványok egész sokasága örvendezve fennhangon dicsérni 

kezdte Istent mindazokért a csodákért, amelyeket láttak, és ezt kiáltották: Áldott a király, aki az Úr nevében 

jön! A mennyben békesség, és dicsőség a magasságban! A sokaságból néhány farizeus ezt mondta neki: 

Mester, utasítsd rendre a tanítványaidat!De ő így válaszolt: Mondom nektek, ha ezek elhallgatnak, a kövek 

fognak kiáltani.  

Textus: Nehémiás 2,11-20.  

Miután megérkeztem Jeruzsálembe, és három napot eltöltöttem ott, elindultam éjszaka néhány emberrel. 

De senkinek sem árultam el, miféle tettekre indította szívemet az én Istenem Jeruzsálemért. Még állat sem 

volt velem azon kívül, amelyen lovagolni szoktam.Kimentem tehát éjjel a Völgy-kapun a Sárkány-forrás felé, 

majd a Szemét-kapuhoz, és megvizsgáltam Jeruzsálem lerombolt falait és kapuit, amelyeket tűz emésztett 

meg. Azután továbbmentem a Forrás-kapuhoz meg a Király-tóhoz. De mivel nem volt elég hely ahhoz, hogy 

továbbmenjen az állat, amelyen ültem, ezért még akkor éjjel gyalog mentem föl a völgyből, és 

megvizsgáltam a várfalakat. Azután visszafordultam, bementem a Völgy-kapun, és hazatértem. Az elöljárók 

nem tudták, hová mentem és mit csináltam. Ugyanis sem a júdaiaknak, sem a papoknak, sem az 

előkelőknek, sem az elöljáróknak, sem a többieknek, akiknek a munkákban majd részt kellett venniük, nem 

mondtam még semmit. Ekkor azonban így szóltam hozzájuk: Magatok is látjátok, hogy milyen bajban 

vagyunk: Jeruzsálem romhalmazzá vált, kapui pedig tűzben égtek el. Jöjjetek, építsük fel Jeruzsálem 
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várfalát, hogy ne gyalázhassanak többé bennünket! Elmondtam nekik, hogy Istenem milyen jóakarattal volt 

hozzám, és hogy milyen szavakat intézett hozzám a király. Erre ők így feleltek: Kezdjük hát el az építkezést! 

És hozzáfogtak nagy buzgalommal a nemes feladathoz. Amikor meghallotta ezt a hóróni Szanballat, Tóbijjá, 

az ammóni hivatalnok és az arab Gesem, gúnyolódtak rajtunk, és így csúfoltak bennünket: Miben 

mesterkedtek? Talán a király ellen akartok lázadni? Én azonban így válaszoltam nekik: Maga a menny Istene 

vezet bennünket sikerre, és mi az ő szolgáiként kezdjük el az építést. Nektek azonban semmiféle birtokrészre 

nincsen itt jogotok, emléketek sem marad Jeruzsálemben.   

 

Javasolt ének: 452. dicséret 

 

Igehirdetés: „A döntés” 

 Mostanában egy gyönyörű könyvet olvasok, a címe: a Döntés. Egy olyan idős magyar származású 

pszichológusnő írta, aki 16-17 évesen meg kellett járja Auswitzot. Szüleit, nagyszüleit elvesztette, de 

nővéreivel túlélték a Hitler által kitalált és megvalósított holokausztot, a haláltábort és a halálmeneteket. 

Dr. Éger Edit Éva, aki Amerikában tudott új életet kezdeni, írja le a múltját úgy, hogy közben minduntalan 

üzen a jelenben élőknek. A tragédiákkal való mély szembenézései csoda mód mindig a remény és a 

szeretet irányába visznek. 

 Régebben is, de biztosan ennek a könyvnek a hatására is, azt éreztem Nehémiás könyvével 

kapcsolatban, hogy üzeni mindannyiunknak: dolgunk van a múltunkkal, szembe kell néznünk bizonyosan 

nemzetünket, népünket, családunkat ért események hatásaival, amiket nehéz tudatosítanunk. Nehémiás 

már az első részben, is, az imájában kész bevallani népe vétkeit, és szembenéz azzal, hogy tudja: nem 

makulátlanok, hogy nem véletlen az a sorscsapás, a deportálás ami őket sújtotta. Isten büntetéseként 

értelmezi amiért elhagyták őt, és másban, magukban meg a bálványaikban kezdtek bízni. Nehémiásra 

rászakad a rossz hírek hallatán- miszerint nemcsak leigázták a népét, hanem most az identitásukat is 

tönkre akarják tenni, a folyamatos gyalázkodásokkal és egyszerűen mindent megtesznek azért, hogy 

asszimilálódjanak vagy tönkremenjenek- annak a terhe, hogy mindehhez neki is köze van. A mai igénkben 

annyira szépen van fogalmazva: „Senkinek nem mondtam meg milyen cselekedetre indítja szívemet az én 

Istenem Jeruzsálemért.” 

 Nehémiás dönthet: követi e az Isten hangját vagy hagyja, hogy elnémuljon benne. 
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Nehémiás dönthet: vagy újjáépíti Jeruzsálem várfalát és ezzel reményt ad a népének, vagy a félelmet 

választja, ami azt sugallja: félj azoktól, akik leigázták a tieidet is, a családodat, a rokonságodat, akik most 

is zsarnokoskodnak.  Az Isten hangja... sokszor kérdezték már azt tőlem: honnan tudom, hogy Isten 

hangja-e, hogy ő sugallja, hogy mire indít? Hogyan tudom megkülönböztetni a sajátomtól? Isten mindig 

az élet pártján van, szoktam mondani ilyenkor: és ez azt jelenti, hogy amiben bármi olyasmi van, ami árthat 

valakinek, vagy neked, az biztosan nem tőle van. Ő mindig a szeretet, a megbocsátás, a szabadság, a 

feltámadás oldalán van, de ez nem jelenti azt, hogy nem lenne fájdalom vagy nehézség. Mert a szenvedés 

és fájdalom szüli és érleli olykor a legnagyobb csodákat, Krisztus keresztje ezt üzeni. És biztosan Isten 

hangja egybevág a Tíz Parancsolattal is.  Legtöbbször, azt tapasztaltam eddig, hogy a hívő emberek 

általában tudják, mire indítja őket Isten, de nem merik megtenni, és valami furcsa elmismásolással és 

kibúvókkal, időre, és energiára hivatkozva legtöbbször elodázzák az alkalmat, amikor pedig Istennel 

találkozhatnának, vagy egy csodát élhetnének át, vagy tennék meg azt, amit kell. 

Nem tudom, téged mire indít Isten. Lehet, Nehémiáshoz hasonlóan valamit tenned kell, ami a múltadat 

érinti. Valamit, ami lezáratlan, el kell varrnod, amit nem tudsz megbocsátani valakinek, vagy Istennek 

abból, ami az életedben történt, most már ideje megtenned, mert mindent mérgez, főleg saját magadat. 

Lehet, hogy olyat kell tenned, mint Nehémiásnak, valami annyira meglepőt, amit soha senki nem tett 

körülötted a családod vagy a rokonságod közül - ahogy Nehémiás is felhagy hirtelen a főpohárnoksággal. 

 Mire indít téged Isten?  Ha még nem tudod, nem baj. Ha szeretnéd tudni, kérdezd őt. Mi az életem 

célja most? Mi az, amit én nekem kell most megtennem, mert csak én tudom úgy megtenni? Mit vár el 

tőlem az élet, az Úr? 

Nehémiás választhat, dönthet. Az idézett könyvben olvastam egy történetet, ami arról szól, hogy a 

doktornőnek két vietnámi veteránt kellett kezelnie, akik mindketten végtagbénulással kerültek hozzá. Az 

egyikük összegörnyedve átkokat szórt mindenre. A másik a kerekesszékben ült és azt mondta: kapott egy 

második esélyt az élettől, hát nem fantasztikus? 

Nem arról szól ez a történet, hogy egyik a jó hozzáállás, a másik a rossz, nem. Igazából mindkettő megvan 

bennünk. Az, hogy az életünk eseményeire, amikre nem feltétlen volt befolyásunk, hogy úgy alakultak, 

ahogy, dönthetünk, hogyan reagálunk. A lényeg az, hogy mi virágzik ki belőle, melyik az az út, amit Isten 

készít nekünk. Néha pont a mélyen lappangó dühnek kellene végre felszínre jönnie és Istennel 

megharcolni ahelyett, hogy évekig is képesek vagyunk litániát csinálni a saját életünkből vagy magunkat 
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és a körülöttünk lévőket büntetni valamiért, amit ki kéne adni magunkból. De lehet, hogy Isten útja az, 

hogy meglássuk: ez a fájdalom vagy nehézség olyan képességemet mozgósítja, amit nem is ismerek 

igazán: képes vagyok harcolni, kiállni az igazságért, meglátni ott a lehetőséget, ahol más nem tudja. 

 Nehémiás dönt: Isten útjára lép: Izrael fiainak javát keresi, kockázatot vállal. Éjszaka megy, lopódzik 

a sötétben, a lovát is hátrahagyva körül kémleli a várfalat, amit napközben az elnyomó hatalom őrei miatt 

nem igazán tudna megtenni alaposan. És látja azt, amit hallott a követektől még Súsán várában, újra szól 

az a mondat itt a 2. részben, mint ami az elsőben: Jeruzsálem várfala csupa rés, rommá lett, kapui tűzben 

égtek el. DE jöjjetek kiáltja másnap: jöjjetek, építsük fel Jeruzsálem várfalát, hogy ne gyalázhassanak többé 

bennünket. 

Nehémiás szembenéz a múlttal: az ostrom, amely tönkretette a várost védő falakat, ma is üzen: a romok 

mintha beszélnének, mintha a rések és kőhalmok azt kiáltanák: ez a nép legyőzettetett, sikerült 

elpusztítani. Királyi városukat lerombolták, nemzetük büszke építményét porrá tették, a népet, az 

embereket, akik egykor itt éltek, deportálták. Akik elmenekültek, vagy itt túlélték asszimilálni próbálják, 

vagy sanyargatva gyalázatosan bánnak velük.  A kövek üzenik: a bűnnek tényleg van következménye. Az 

Istentől való elfordulás nem vezet sehová csak a pusztulás felé. 

  Ismerjük a mondást: ha a falak beszélni tudnának… és saját történelmi példákat is sorolhatnánk: 

Ha az egri vár vaskos, meredek falai beszélni tudnának, bizonyos, hogy az 1552-es ostrom élet-halál 

harcáról regélnének.   

És lehet, hogy többek fülében ott az áthallás: „ha ezek elhallgatnak, a kövek fognak kiáltani”-mondja 

Jézus. (Luk 19:40) 

 Nehémiás tudja, hogy a kövek beszélnek: arról beszélnek: a nép, Isten választott népe lemondott 

magáról, lemondott már a jövőjéről, nem érdekel már senkit Jeruzsálem, minden a feledés homályába 

merült. Isten népének már nincs itt jövője, az ígéret földjén…A kövek beszélnek, hogy a nép a bűnhődést 

választotta a bűnbánat helyett, az önsajnálatot az istenhez fordulás helyett. 

 DE Nehémiás meghallja Isten hangját a kövekben is: van jövő, van remény, van még nemzeti 

öntudata a zsidó népnek...mindig van remény, mindig van lépés, ami a szabadság irányába indul….Van 

Kegyelem! Van Bűnbocsánat, mindig van újrakezdés! 
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 Nehémiás még nem is tudja, hogy Jézus egyszer majd ezeken a köveken fog lépkedni, amikor bevonul 

Jeruzsálembe egy szamárcsikó hátán, mint király. A szenvedés és halálon át a remény, a szabadság, a 

feltámadás, az örökélet felé.  Nehémiásnak ezért is kell megépítenie a falat. 

A jelenében a népéért, a jövőben élők miatt, mindannyiunkért is. 

 Szeretem nézni, amikor kavicsot dobunk a vízbe. Érdekel mekkora a hullámverése, hány gyűrűt 

formál miközben elsüllyed. Nehémiás üzeni akkor az ottlévőknek: Az életünk hullámverései sokban 

rajtunk múlnak: mit akartok magatok után hagyni, mit akartok átörökíteni? Hogy egy elpusztított nép 

vagyunk, hogy nincsen történelmünk, hogy nincs Istenünk, akiben bízhatnánk? Ne ezt hagyjuk magunk 

után: jöjjetek, építsük meg! 

 Az ige elénk adja itt is a kérdést: te mit hagysz magad után? Mit adsz át a körülötted élőknek az 

utánad lévőknek? Szoktál ezen gondolkodni? Hogy nemcsak te kaptál valamilyen örökséget, hanem te is 

átadsz…? 

Reményteljes ez az ige: imádkozzunk azért, hogy mi itt ma mindannyian meg tudjuk tenni, azt, amire Isten 

indít, és mindannyian azt a szeretetet adjuk át, amit Krisztustól kaptunk, aki megtette azt, amire Atyja kérte, 

aki megbocsátott az ellene vétkezőknek, aki a kegyelmét adja ma is. 

Ámen 

  

Hirdetések: 

- Köszönjük Pogrányi Mária igehirdetési szolgálatát! 

  

Áldás, Békesség! 

 

Diósd, 2021. 06. 13.         Pogrányi Károly 


